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علی کفاشیان، رئیس سابق فدراسیون فوتبال در دیدار احسان حدادی، 
یر جدید ورزش حاضر شده و به عنوان  رئیس فدراسیون دوومیدانی با وز
رئیـــس ســـابق فدراســـیون دوومیدانی حـــدادی را همراهی کـــرد. در این 
خصوص با کفاشـــیان صحبت کردیم؛ هرچند تجربه هشت ســـاله این 
چهره در فدراســـیون فوتبال باعث می شـــود در هر زمانی ســـوالاتی را هم 
درباره مسائل روز فوتبال از وی مطرح کنیم. گفت وگوی »فرهیختگان« 

با این چهره را در ادامه می خوانید. 

یر جدید ورزش در کنار احســـان  بـــه تازگـــی در جلســـه مدیران فدراســـیون با وز
حـــدادی، رئیـــس جدید فدراســـیون دوومیدانـــی حضور داشـــتید. صحبت را از 

همین جا آغاز کنیم. 
قبـــل از فوتبـــال 30 ســـال در دوومیدانـــی بـــودم. وقتـــی هـــم که حـــدادی برای 
یاســـت فدراســـیون نامزد شـــد همه جا او را حمایت کردم. در هر صورت او  ر
جوان، باانگیزه و قهرمان اســـت و تجربه خوبی هم دارد و به همین دلیل هم 
گر  از او حمایت کردم تا رئیس فدراســـیون شـــود. در این زمینه به او قول دادم ا
رئیـــس شـــد درصورتی کـــه از من کمک بخواهد به او کمـــک کنم. در ادامه که 
او به عنـــوان رئیس انتخاب شـــد یک ســـری تجارب خـــود را در اختیارش قرار 
کید کردم که کار اجرایی نخواهم کرد اما به عنوان  دادم؛ هرچند به حدادی تا
ی  یغ نمی کنم. هم در کار ســـرمایه گذار مشـــاور هر کمکی از دســـتم بربیاید در
ی داده  ی در فدراسیون و سایر کارها ایده هایی را به و هم در بحث امور جار
یختیم تا ان شـــاءالله بتواند این برنامه ها را در طول ســـالیان  و برنامه هایی را ر
ی خواســـتم برای پیشـــرفت و  آینده به کار بگیرد. این در حالی اســـت که از و
توسعه دوومیدانی نیز برنامه هایی نوشته و تدوین شود به این منظور که یک 
ی های آسیایی، یک برنامه چهارساله برای المپیک و  برنامه دو ساله برای باز
یک برنامه ده ساله برای کل زیربنای دوومیدانی و بهبود سطح کیفی و کمی 
، زیرساختی،  این رشـــته ورزشـــی در سطح قهرمانی و کسب مدال های بیشتر

... نوشته و مدون شود.  آموزشی و

پس به احسان حدادی فقط مشاوره می دهید و خبری از کار اجرایی نخواهد بود؟
به او گفتم از من کار اجرایی نخواهد و فقط به این چهره مشاوره خواهم داد. 
ی یک جلســـه از    دنیامالـــی وقت گرفته بود که  در ایـــن بیـــن نیـــز او برای برگزار
با توجه به ســـابقه دوســـتی ای که با ایشـــان دارم من هم همراه حدادی به این 
جلسه رفته و آخرین وضعیت دوومیدانی را برای او تشریح کردیم و به ایشان 
ی های آســـیایی و  یادی در باز درخصـــوص اینکـــه در این رشـــته مدال های ز
یع شـــده اما ما از آنها بی نصیب و محروم هســـتیم، توصیه هایی  المپیک توز
داشتم. در هر صورت در این رقابت ها بیشتر از 100 مدال فقط در دوومیدانی 
یع می شود اما متاسفانه در المپیک ما در این رشته مدالی نمی گیریم و این  توز
نشان می دهد که باید در آن سرمایه گذاری صورت بگیرد. بالاخره ما همیشه در 
المپیک های مختلف در دو سه رشته مدال می گیریم اما باید در بقیه رشته ها 
کید کردم که به این منظور در دوومیدانی باید  ی شود. آنجا هم تا سرمایه گذار
به زیرســـاخت ها اضافه شـــده یا اینکه به پیست های تارتان استادیوم ها باید 
رسیدگی صورت گیرد. این در حالی است که از ظرفیت های فعلی دوومیدانی 
ی را کرد. دنیا مالی هم قول کمک  مثل آفتاب انقلاب هم باید بهترین بهره بردار

یم برسیم.  و مساعدت دادند تا ان شاءالله بتوانیم در آینده به اهدافی که دار

برای المپیک لس آنجلس قول کسب مدال در این رشته را می دهید؟
مـــن نبایـــد قول مدال بدهم. من کمک می کنم تا فدراســـیون بتواند به بهترین 
شـــکل کارهـــا را پیش ببـــرد؛ هرچند خود حدادی نیز طرح هـــای خوبی دارد؛ 
ازجملـــه طرح هـــای کوتاه مـــدت و بلندمدتـــی در زمینـــه قهرمانی رشـــته های 
مختلف دوومیدانی. ما هم از این تجاربی که داشتیم سعی کردیم در اختیار 

یم تا به این ترتیب کمک حالش باشیم.  او بگذار

یس با پرش 6 متر  رکورد شـــکنی آرماند دوپلانتیس از ســـوئد در المپیک ۲۰۲۴ پار
و ۲5 ســـانتی متری که منجر به شکســـته شـــدن رکورد المپیک شد، تعجب شما 

را در پی نداشت؟
به هر حـــال خانواده او در این رشـــته مشـــغول هســـتند؛ ضمـــن اینکه در مهد 
ماده های پرش زندگی می کند و از امکانات خوبی هم برخوردار اســـت. او از 
ی این رشته گذاشته و کار کرده و مشخص است که  بچگی تمرکز خود را رو
ی اعتمادبه نفس  یک روز به چنین جایی می رسد. او در شب مسابقه به قدر
داشـــت کـــه بـــا همه بگو و بخند می کـــرد و بعد هم پرش خود را انجام می داد. 
مشـــخص بود اصلا استرســـی ندارد و فکر کنم حالا حالاها کســـی نتواند مثل 

این ورزشکار سوئدی رکورد دنیا را بزند. 

یس برایـــش افتاد،  بـــرای صـــادق بیت ســـیاح و اتفاقاتـــی کـــه در پارالمپیـــک پار
دل تان نسوخت؟

در هـــر صـــورت او   حرکت خوبـــی را انجام داد اما برای اینکه ارزش های کار او 
از بین نرود باید مربی و سرپرست تیم ملی به او این موارد را متذکر می شدند. 
بالاخره او رکورد پارالمپیک و جهان را زده و ارزش کارش از بین نمی رود، حالا 
مدال را هم به او ندهند اما ارزشـــمندی کار و زحماتی که کشـــیده اســـت از 
ی این مســـائل حساس هستند  بین نمی رود. به هرحال در منشـــور المپیک رو

و با برخی حرکات، ورزشکار را محروم می کنند و این امر ممکن است حتی 
ی آن تاثیر بگذارد. به هرحال باید  آینده او را هم تحت الشـــعاع قرار داده و رو

این موارد را به او متذکر می شدند. 

به تازگی از مربیان خارجی در رشته فوتبال گلایه هایی کرده بودید. 
به هرحـــال الان قلعه نویـــی چندین ماه اســـت که دارد بـــا تیم ملی کار می کند 
و نتایـــج خوبـــی هـــم گرفته و باید بـــه او فرصت بدهیم. او در این مملکت کار 
کرده و سرمربی تیم ملی بوده و در باشگاه های مختلف کار کرده و از شرایط 
گاه است و توانمندی لازم را دارد. دیگر از یک مربی خارجی چه  فوتبال ایران آ
چیزی می خواهید که قلعه نویی آن را نداشته باشد؟ او یک سرمربی داخلی 
گاه است، بنابراین باید  است و از فوتبال، مسائل مملکتی و فرهنگ کشور آ

تا پایان جام جهانی از ایشان حمایت کامل کنیم. 

گران تیم ملی رها کن حیا کن علیه قلعه نویی  اما الان دو بازی اســـت که تماشـــا
سر می دهند! 

بالاخره آنها تحت تاثیر احساسات شان قرار گرفته اند و احتمالا دوست داشتند ما 
با پنج شش گل قرقیزستان را شکست بدهیم، در صورتی که تیم ها همه پیشرفت 
کرد ه اند و دیدید که کره جنوبی، عربســـتان یا اســـترالیا در برابر حریفان خود که 
اتفاقا خیلی هم قوی نبودند شکست خورده و متوقف شدند. خود قطر هم که 
قهرمان جام ملت هاســـت در خانه شکســـت می خورد و این طور نیست که در 
بازی اول -حالا هر رقیبی که می خواهد باشد- این توقع را داشته باشیم که 10 
گل بزنیـــم. دلیلـــی نـــدارد! ما باید همه تیم های کوچـــک و بزرگ را قوی و محترم 
بدانیم و در بازی با آنها شانس هایی قائل شویم. بالاخره در فوتبال باخت هم 
وجود دارد و هر نتیجه ای می تواند حاصل شود، مهم این است که از قلعه نویی 
در هر شرایطی حمایت کنیم. مگر تیم کی روش با آن شرایط به لبنان یا ازبکستان 
نباخت؟ در هر صورت کار با مربی خارجی دردسرهای خاص خودش را دارد. 
وقتی با آنها کار می کنید توقعات بیشتر از حد انتظارشان را دارند. بعضا امکانات 

ما محدود است اما توقع آنها بیشتر است و کار را سخت و پیچیده می کنند. 

با این تفاسیر به سال ۲۰11 برگردیم، باز هم کی روش را برای تیم ملی انتخاب می کنید؟
ما طی چندین سال با مربیان ایرانی نتوانستیم نتیجه لازم را بگیریم و جامعه 
فوتبال دیگر پذیرش ادامه کار با ســـرمربی ایرانی را نداشـــت. به همین دلیل 
کـــی روش را آوردیـــم و او هـــم در تیم ملی تحولاتی ایجاد کرد. بعد از آن تحول و 
دســـتاوردهایی که به دســـت آمدند، دیگر وقتش بود دوباره به ســـمت مربیان 
داخلـــی برگردیـــم کـــه این امر هم اتفاق افتاده و حالا هم این توقع می رود که به 
مربی داخلی هم حداقل به اندازه کی روش فرصت بدهیم و تیم ملی با همین 

کادرفنی، حداقل تا جام جهانی جلو برود. 

یادی شده و وجهه فوتبال  یرساخت های فوتبال ایران باعث بروز مشکلات ز ز
ید؟ ما را در سطح جهان خدشه دار کرده است. در این خصوص چه نظری دار

زمان ما هم این شرایط وجود داشت اما حالا تشدید شده و به چشم می آید. 
یم و به  ی نکنیم و ســـرمایه هایمان را یواش یواش بخور هر چقدر ســـرمایه گذار
! به نظـــرم الان باید دیگر بخش  فکـــر آینده نباشـــیم همین طور می شـــود دیگر
خصوصی را فعال کرده و استادیوم ها و زیرساخت ها را به بخش خصوصی 

و باشگاه ها بدهیم. تیم های لیگ برتری هر کدام چقدر هزینه می کنند؟ 

شاید به طور میانگین 5۰۰-۴۰۰ میلیارد؟
از این مقدار نمی توانند 20-10 میلیاردش را خرج استادیوم ها و زمین چمنش 
بکنند. مثلا در همین اصفهان دو باشگاه بزرگ و پرهوادار هستند اما چمن 
مطلوبی را در همین فولادشهر یا نقش جهان شاهد نبودیم. به هر حال بخشی 
از این بودجه باید صرف چمن و رسیدگی به ورزشگاه ها شود. این هم مستلزم 
آن اســـت کـــه ایـــن کار را قانونـــی کـــرده و وزارت ورزش ایـــن ورزشـــگاه ها را در 
اختیار باشگاه ها قرار دهد و از آنها هم توقع داشته باشد. بنابراین همان طور 
یکن غیرمجاز بگیرد نمی تواند زمین غیرمجاز هم  که باشگاهی نمی تواند باز
داشته باشد یا ورزشگاه نداشته باشد. در این وضعیت باشگاه ناچار می شود 
ساخت وســـاز و خرج هم بکند و در اختیار خودش باشـــد. سال ها در اختیار 
ی نکردند، حالا آن را در  اداره های تربیت بدنی  و اداره کل ها بودند و هیچ کار

اختیار بخش خصوصی و باشگاه ها قرار بدهند. 

یرساخت  یاست شما وارد کرد که طی هشت سال ز این نقد را می توان به دوران ر
خاصی را به فوتبال کشور اضافه نکردید؟

مخاطب من فدراســـیون نیست، چون زیرساخت به فدراسیون فوتبال ربطی 
ی هســـتند که باید  ندارد، بلکه مخاطب من وزارت ورزش، دولت و شـــهردار
گذار کننـــد و این قانون را  ورزشـــگاه ها را بـــه باشـــگاه ها و بخـــش خصوصی وا
بگذارند که باشگاهی که سالی نزدیک به 800 میلیارد هزینه می کند بخشی 
را هم برای رسیدگی به ورزشگاه ها و چمن آن هزینه کنند. زیرساخت ربطی 
ی می کنند. فدراسیون یک تیم  به فدراسیون ندارد، چون باشگاه ها در آن باز
ی کنند تا بتواند تیم ملی  ملی را دارد که باید استادیوم آزادی را برایش بازساز

ی هایش را در این ورزشگاه برگزار کند.  باز

؟ باز هم به فدراسیون ربطی ندارد؟  VAR چطور
این هم جزء تجهیزات استادیوم هاست و باید زیرساخت ها را درست کرده 
گر هم کســـی اجاره می کند پولش  و ســـپس برای تیم هایشـــان هزینه کنند و ا

ی بگیرند.  را از و

علی کفاشیان در گفت وگو با »فرهیختگان«: به حدادی قول داده بودم رئیس فدراسیون شود کمکش کنم

گران احساسی علیه قلعه نویی شعار دادند! تماشا
 باشگاه ها 800 میلیارد بودجه دارند، چرا 10 میلیاردش را خرج ورزشگاه نمی کنند؟               مدال هم ندهند ارزش کار بیت سیاح از بین نمی رود

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

رقابت های لیگ برتر پس از ســـه هفته با صدرنشـــینی ســـپاهان وارد فیفادی و 
تعطیلات شد و جالب اینکه پرسپولیس و استقلال در بین سه تیم بالای جدول 
حضور نداشـــته و به ترتیب در جایگاه پنجم و ششـــم قرار گرفتند. در این بین 
جایگاه ملوان به عنوان تیم سوم و گل گهر در جایگاه چهارم قابل توجه است. 
درحالی که مدعیان اصلی نتوانستند در این سه هفته عنوان خاصی کسب کنند 
این دو تیم در جایگاهی پایین تر از سپاهان و تراکتور قرار گرفتند. جالب اینکه 
استقلال و پرسپولیس تفاضل گل جالبی هم ندارند و این خود نشان می دهد 
نه تنها در خط دفاعی که درون دروازه نیز با مشکلاتی روبه رو هستند. پرسپولیس، 
بیرانوند را از دست داد و با جذب گندوز عملکرد بدی نداشته اما استقلال با 
اینکه حسین حسینی را بالاخره در ترکیب خود حفظ کرد اما با دریافت چهار گل 
در سه هفته متوالی عملکرد بسیار ضعیفی درون دروازه از خود به جا گذاشت. 
آمار نشان می دهد وضعیت دروازه بان ها نسبت به فصل گذشته تغییرات زیادی 
داشته که شاید به تغییرات تاکتیکی خط دفاعی تیم شان نیز مربوط می شود. 

بیرانوندصدرنشینشد
در حال حاضر علیرضا بیرانوند با دو کلین شیت از موفق ترین دروازه بانان سه 
هفته اخیر لیگ برتر است . او در ترکیب تیم تراکتور فقط در هفته دوم رقابت های 
لیگ برتر مقابل پرسپولیس، تیم سابقش یک گل دریافت کرد و بازی مساوی 
شد. این دروازه بان اما در دو دیدار هفته اول و سوم دروازه خود را بسته نگه داشت 
و در حال حاضر صدرنشین جدول کلین شیت ها است. او فصل گذشته نیز 
عملکرد خوبی داشـــت اما موفق نشـــد دســـتکش طلا را از آن خود کند. بیرانوند 
درمجموع 2۶ بازی که برای پرسپولیس به میدان رفته بود 13 کلین شیت از خود 
به جا گذاشـــت و 18 گل دریافت کرد که آماری ۵0 درصدی را برای او به همراه 
داشت. این دروازه بان که در هفته ابتدایی فصل گذشته فقط یک کلین شیت 
داشـــت به نظر می رســـد فصل جدید را با تراکتور بهتر آغاز کرده و در مقایســـه با 

فصل قبل عملکرد به مراتب بهتری داشته است. 
جالب اینجاست حسین پورحمیدی که فصل گذشته صاحب عنوان دستکش 
طلا شـــد به دلیل حضور بیرانوند در تیم تراکتور نیمکت نشـــین اســـت و در سه 
هفته اخیر فرصت حتی یک دقیقه بازی هم پیدا نکرده است. این دروازه بان 

فصل گذشـــته با 18 کلین شـــیت در 30 بازی موفقیتی ۶0 درصدی داشـــت و 
پـــس از دروازه بـــان اســـتقلال در جایگاه دوم قـــرار گرفت. پورحمیدی فصل 
جدید تلاش کرد تا با توجه به حضور بیرانوند در تراکتور این تیم را ترک کند 

اما مدیران تبریزی اجازه ندادند و این دروازه بان مستعد که می توانست طی فصل 
جدید نیز رکوردی جذاب از خود به جا بگذارد فعلا یک نیمکت نشین است. 

 اخباریهمترازبیرو
به نظر می رسد محمدرضا اخباری که فصل قبل نیز درون دروازه گل گهر عملکرد 
خوبی داشـــت علاقه مند به تعقیب بیرانوند اســـت. او نیز در حال حاضر با دو 
کلین شیت عملکرد خوبی در بسته نگه داشتن دروازه اش داشته و به جز بازی اول 
مقابل ملوان در دو دیدار دیگر گل نخورد. با این حال عملکرد اخباری در مقایسه 
با فصل گذشته کمی افت داشته است. او فصل گذشته در سه هفته ابتدایی 
هیچ گلی دریافت نکرد اما در ادامه از کورس جدال با رقبا جا ماند و نتوانســـت 
صاحب دســـتکش طلا شـــود. افت تیم گل گهر در هفته های پایانی رقابت های 
لیگ گذشته باعث شد تا اخباری دستش از رسیدن به دستکش طلا کوتاه بماند. 
او هرچند همچون همیشه وارد کورس شده اما با توجه به نوسانی که طی فصول 

اخیـــر از تیمـــش دیدیـــم ممکـــن 
اســـت باز هم تـــوان رقابت را 
از دســـت داده و از صـــدر 

جدول کلین شیت ها باز بماند. اخباری فصل گذشته تلاش بسیاری کرد خود را 
در صدر جدول کلین شیت ها قرار دهد اما با 11 کلین شیت که از 28 هفته رقابت 
به دست آورد موفقیتی 3۹ درصدی در این زمینه داشت؛ چراکه 2۶ گل دریافت 
کرده بود و در رده چهارم به کارش پایان داد. مقایسه عملکرد سه هفته ابتدای فصل 
گذشته این دروازه بان با سه هفته فصل جدید نشان می دهد هرچند او نسبت به 

دیگر رقبا وضعیت بهتری دارد اما با افت روبه رو شده است. 

 حسینیدرسراشیبی
شـــرایط سیدحســـین حســـینی که فصل قبل با موفقیتی ۶2 درصدی بهترین 
دروازه بـــان رقابت هـــای لیگ برتر شـــد عجیـــب به نظر می رســـد. دروازه بان تیم 
استقلال در سه هفته ابتدایی نتوانسته دروازه خود را بسته نگه دارد و در همه 
بازی ها گل دریافت کرده اســـت. عملکرد ضعیف این دروازه بان در مقایســـه 
بـــا فصل قبل بدون شـــک اســـتقلالی ها را نگران می کنـــد. گلر مطمئن آنها طی 

فصل جاری در هیچ بازی ای نتوانست 
از دروازه تیمـــش محافظـــت کند. 

هرچند تغییرات تاکتیکی در خط 
دفاعی استقلال می تواند یکی 

از علل گل خوردن های 
حسینی باشـــد اما اگر 
مربیان این تیم نتوانند 

ضعف دروازه بان 

خود را برطرف کنند نه تنها در لیگ برتر بلکه در لیگ قهرمانان الیت نیز با مشکل 
روبه رو خواهند شد. حسینی پیش از این هم سابقه نوسان در عملکردش داشته 
و همین موضوع بیش از پیش اســـتقلالی ها را نگران کرده اســـت. این دروازه بان 
فصل گذشته از 2۹ بازی که برای استقلال انجام داد 18 کلین شیت از خود به جا 
گذاشت. او درمجموع 1۵ گل دریافت کرد که سهم آن در سه هفته ابتدایی فقط 
یک گل بود. به این ترتیب با توجه به اینکه او در سه هفته فصل جاری چهار گل 
دریافت کرده کاملا مشخص است که نسبت به فصل قبل افت چشمگیری دارد. 

 مدعیانجدید
فصـــل جدیـــد رقابت های لیگ برتر اما دروازه بانان تازه ای به خود دیده اســـت. 
به جز گندوز در پرســـپولیس آرشـــا شـــکوری در هوادار و یوســـوپوف در فولاد نیز 
ازجمله دروازه بانان مورد توجه فصل جدید هســـتند. یوســـوپوف طی ســـه هفته 
اخیر دو کلین شیت از خود به جا گذاشته و فقط در بازی مقابل پرسپولیس که 
تقابل جذاب یحیی با تیم ســـابقش بود دروازه اش باز شـــد. به نظر می رســـد طی 
فصل جاری باز هم از این دروازه بان بشنویم. از سوی دیگر آرشا شکوری به عنوان 
جوان تریـــن دروازه بـــان حال حاضر لیگ برتر بســـیار مورد توجه اســـت؛ حاصل 
اعتماد مهدی رحمتی به این بازیکن جوان که البته برای او هزینه هم داشته و 
فقط یک بار کلین شـــیت کرده اســـت. او در بازی اول یک گل دریافت کرد، در 
رقابت هفته دوم مقابل ذوب آهن دروازه اش باز نشـــد ولی در بازی هفته ســـوم از 
تراکتور چهار گل خورد. همین چهار گل زمزمه هایی از تغییرات درون دروازه تیم 
هوادار می دهد؛ مخصوصا اینکه اخیرا هوادار محمدجواد کیا 23 ساله را نیز به 
خدمت گرفته و شاید رحمتی بخواهد شاگرد سابقش را جانشین آرشا شکوری 
کند. فصل گذشته ما دروازه بانان خوب دیگری هم داشتیم. به جز کریستوفر 
کنت که حالا فوتبال ما را ترک کرده، علیرضا جعفرپور جوان از تیم شمس 
آذر 10 کلین شیت در 28 بازی از خود به جا گذاشت که آمار موفقیت 
3۶ درصدی را برای او به ارمغان آورد. این دروازه بان که برای سپری کردن 
خدمت سربازی همراه سعید دقیقی راهی ملوان شد به دلیل تغییر کادر 
فنی به یک نیمکت نشـــین تبدیل شـــده و حبیب فرعباســـی درون دروازه 
ملوان جا گرفته است. فرعباسی فصل گذشته هشت کلین شیت از خود به جا 
گذاشت و در فصل جدید نیز صاحب یک کلین شیت از سه بازی است. هرچند 
هفته های بسیاری تا پایان رقابت های لیگ بیست وچهارم باقی است و جدول 
برترین دروازه بان ها دســـتخوش تغییر خواهد شـــد اما همین حالا هم مشخص 
است که مدعیان تصاحب دستکش طلا چه کسانی هستند. شاید به رقابت 
در بالای جدول نفراتی اضافه شوند اما بدون شک حضور صدرنشینان فعلی 
نیز ادامه خواهد داشت. مخصوصا حالا که چند دروازه بان خارجی به لیگ ما 
اضافه شده و این می تواند تنور رقابت برای رسیدن به دستکش طلا را داغ تر کند. 

گزارش »فرهیختگان« از رقابت گلرهای لیگ برتری در 3 هفته ابتدایی فصل

ورود خارجی های خوب در کنار مدعیان همیشگی


